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ارتباط ایران و چین قدمتی با تاریخ هزار ســـاله دارد. هرچند در چند ســـال 
گذشـــته دستخوش فراز و فرود و تغییرات جدی شده است. در گفت وگویی 
که با علاءالدین بروجردی، نماینده ســـابق مجلس شـــورای اسلامی، سفیر 
اســـبق ایران در چین و رئیـــس انجمن دوســـتی ایران و چین داشـــتیم به 
ریشـــه برخـــی از مخالفت ها در زمینـــه ارتباط با چین پرداختیـــم و خصوصاً 
عوامل مهم شکســـت این ارتبـــاط در دهه نود را بررســـی کردیم. همچنین 
در این گفت وگـــو در خصوص طلیعه و آینده اقتصـــاد چین و رقابت جهانی 
او بـــا امریکا صحبت کردیم و نقشـــه ژئوپلیتیک جاده ابریشـــم را که چین در 
آســـتانه احیای آن از طریق پاکســـتان، ایران و افغانســـتان اســـت بررسی و 

کندی تکمیـــل  پروژه هایی مانند آن را آسیب شناســـی کردیم

    به نظر شما با گذشت بیش از 17 ماه از آغاز دولت سیزدهم این دولت راهبرد مشخصی برای ارتباط 
 می بینیم سفیری که در دولت قبل در پکن ساکن بود هنوز هم در چین 

ً
اقتصادی با چین دارد؟! مثلا

است و تغییر نکرده است. این عدم تغییر معنای خاصی دارد؟!
وزیر امور خارجه فعلی یک شخصیت انقلابی و تلاشگر است. بنده سال ها در وزارت خارجه فعالیت کردم و ما توقع 

داشتیم رویکرد وزارت خارجه این دولت در ارتباط با کشوری مانند چین مثبت تر از قبل باشد. ابتدا باید آن ساختار 
قبلی به وزارت خارجه برگردد. ما نمی توانیم از طریق مدیرکل  با کشوری مثل چین کار کنیم. ابتدای انقلاب ساختار 

را به صورت معاونت های منطقه ای تغییر دادیم تا این معاونت ها بتوانند با  تمام کشورها به صورت متوازن و صحیح 
ارتباط برقرار کنند. گاهی ماه ها می گذرد و ما در کشورهای مهم و اساسی هیچ سفیری نداریم. باید در کشورهای کلیدی 

مانند چین سفیرهای قدرتمندی داشته باشیم ، سفیری که توانمند باشد و بتواند کار را جلو ببرد. متأسفانه الان اینطور 
نیست. البته وزیر امور خارجه قول داده که بزودی سفرای جدید را معرفی کنیم. 

اینطور نیست که اگر سفیر ما در چین فقط بلد بود کار اقتصادی کند و با صنعت 
و اقتصاد آشنا بود این کافی است. اینکه وظیفه رایزن اقتصادی ماست. سفیر ما 
باید فهم سیاسی از تحولات جهانی و منطقه ای که به نفع ایران است را داشته 

باشد. ساختار سفارت ما در چین هم هنوز تغییر نکرده و هنوز بعد از 17 ماه 
مسئولان وزارت خارجه در حال تصمیم گیری هستند.

خود آقای رئیسی جایگاه ویژه ای دارند. ایشان هم رئیس شورای عالی 
امنیت ملی و هم عهد  ه دار جایگاه اجرایی کشور هستند. نگاه شخص 

ایشان این است که ارتباط اقتصادی با چین 
با قدرت و تمام توان جلو برود. اما این 

پروژه را باید تمام مجموعه دولت با 
توجه ویژه نهایی کنند که به نظر من 

اکنون در حال اقدامات مقتضی است.

ـــرش بـ

مشارکت خصوصی برای توسعه 
صنعت گوهر سنگ

 رشد هشت درصدی صنعت 
در آستانه تحقق

تأیید 58 درصدی کاندیداهای 
اتاق بازرگانی  

تشدید نظارت و بازرسی در خدمات

ایمیدرو، مشـــارکت با بخش خصوصی و بسترســـازی برای 
پیشـــبرد اهداف ســـند توســـعه صنعت  گوهر ســـنگ را در 
شـــمار برنامه هـــا قـــرار داده اســـت. وجیـــه الله جعفری، 
رئیس هیـــأت عامل ایمیـــدرو با اشـــاره به اینکه  توســـعه 
صنعت گوهرســـنگ می تواند زمینه ارزآوری و اشـــتغالزایی 
فراگیـــر را برای کشـــور فراهم کند، بر ضرورت روان ســـازی 
و تســـهیل گری برای توســـعه صنعت گوهرســـنگ توســـط 
بخش خصوصی تأکید کرد و گفت: هماهنگی و همگرایی 
ســـازمان های متولـــی )دولتی و خصوصی( برای پیشـــبرد 
اهداف سند توسعه صنعت گوهرســـنگ از اهمیت بالایی 
برخوردار اســـت. جعفـــری با بیان اینکـــه بخش خصوصی 
محور اجرای برنامه ها قرار بگیرد، اظهار داشـــت: وظایف 
و نظـــرات کارشناســـی شـــده دســـتگاه ها و ســـازمان های 
ذیربط در ســـند توســـعه صنعت گوهرسنگ لحاظ خواهد 
شـــد تا فرایندهای هـــر مجموعـــه ای به تناســـب وظایف 
و اختیـــارات عملیاتی شـــود. همچنین آمـــوزش موضوعی 
راهبـــردی در این صنعت اســـت و ایمیدرو آمادگـــی دارد تا 

در این زمینه حمایت های لازم را داشـــته باشـــد.

رشـــد تولید صنعـــت خودروســـازی و قطعـــات در دی ماه 
امســـال نســـبت بـــه دی مـــاه ســـال قبـــل بـــه میـــزان 
۲۸.۸درصدافزایش یافت  براین اســـاس خودرو ســـازان 
طی چند مـــاه گذشـــته رکوردداربودند.  امیـــد  قالیباف، 
ســـخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت به رشـــد ۲۵.۱ 
درصدی صنایـــع غذایی در دی ماه نســـبت بـــه ماه قبل 
اشـــاره کرد و گفـــت: هرچنـــد در مجموع رشـــد تولید در 
صنایع غذایی منفی اســـت، اما در دی ماه شـــاهد بهبود 
قابل توجه رشـــد در این حوزه هســـتیم. قالیباف از رشد 
منســـوجات بـــه میـــزان ۱۸.۳ درصد و محصـــولات فلزی 
به میزان ۹.۸ درصد در دی ماه امســـال نســـبت به ســـال 
قبل به عنوان رتبه های دوم و ســـوم بالاترین رشـــد پس 
از صنعـــت خـــودرو و قطعات خبر داد. ســـخنگوی وزارت 
صمـــت تصریح کـــرد : رشـــد تولیـــد ۷.۷ درصـــدی ۲۸۰ 
شـــرکت صنعتـــی در دی ماه ۱4۰۱ در همســـنجی با ســـال 
گذشـــته ، وزارت صمت را به تحقق وعده رشـــد هشـــت 

درصدی صنعـــت نزدیک می ســـازد .

از یـــک هـــزار و ۲۲۹ نفـــر از کاندیداهـــا در رســـیدگی 
اولیـــه بـــه پرونـــده ۲ هـــزار و ۱۱۹ نفـــر ثبت نام کننـــده 
در انتخابـــات اتاق هـــای بازرگانـــی احـــراز صلاحیـــت 
شـــده اند. جهانبخش ســـنجابی، دبیر انجمن نظارت 
بـــر انتخابات اتاق های سراســـر کشـــور از احراز اهلیت 
۵۸ درصـــد کاندیداها ی اتاق بازرگانی    خبر داد و گفت: 
لیســـت نهایی نامزدهـــای انتخاباتی بعد از رســـیدگی 
شـــورای عالی نظـــارت بـــه اعتراض هـــای واصلـــه تهیه 
و منتشـــر می شـــود. بر اســـاس اظهارات ســـنجابی  از 
دو هـــزار و ۱۱۹ نفـــر ثبت نامی ۶۱.۲۸ درصد اشـــخاص 
حقوقـــی و ۳۸.۷۶ درصد حقیقی هســـتند. در واقع از 
بیـــن ثبت نـــام کنندگان، هـــزار و ۱۱۹ نفـــر دارنده کارت 
بازرگانی هســـتند که ۵۲.۷۶ درصد را به خود اختصاص 
می دهنـــد و هزار و ۲ نفر هم بـــا کارت عضویت ثبت نام 

کردنـــد کـــه 4۷.۲4 درصد را تشـــکیل می دهند.

طی بخشـــنامه ای به ســـازمان های صمت اســـتان ها، 
تشـــدید اقدام های نظارتی و بازرسی در حوزه خدمات 

در سراسر کشـــور ابلاغ شد.
اکبر تقوی شـــوازی معاون بازرسی و نظارت بر خدمات 
ســـازمان حمایت مصرف کننـــدگان و تولیدکنندگان، 
گفـــت: با هدف پایش و نظارت ویـــژه بر رعایت قیمت 
و کیفیـــت ارائه خدمات از ســـوی واحدهـــای صنفی و 
اقتصادی مربوط از اســـفندماه ســـال جاری در سراسر 

کشـــور آغاز و تا پایان ماه مبارک رمضـــان ادامه دارد.
وی هدف از اجرای این طرح را رســـیدگی فوری، دقیق 
بـــه شـــکایت ها و گزارش های مردمی واصلـــه در حوزه 
خدمـــات و برخـــورد با تخلفـــات دانســـت و ادامه داد: 
طرح تشـــدید نظارت و بازرســـی در حـــوزه خدمات در 
اجـــرای سیاســـت های اقتصـــادی دولت و دســـتورات 
مؤکد وزیـــر صنعت، معـــدن و تجارت مبنـــی بر حفظ 
ثبات بـــازار و با توجـــه به نزدیکـــی ایام پایانی ســـال و 
افزایـــش تقاضای عمومـــی برای برخـــی خدمات مورد 
نیاز این ایام برگزار می شـــود. معاون بازرسی و نظارت 
بـــر خدمـــات ســـازمان حمایت خاطرنشـــان کـــرد: با 
ابلاغ بخشـــنامه ای به همه ادارات کل صنعت، معدن 
و تجـــارت اســـتان ها تکلیـــف شـــده تا ضمن بســـیج 
همـــه امکانـــات و مقـــدورات اســـتان و دســـتگاه های 
هم خانـــواده و اســـتفاده حداکثری از تـــوان و ظرفیت 
موجـــود طـــرح نظارت ویژه بـــر خدمات دنبال شـــود. 

 علاءالدین بروجردی، رئیس گروه دوستی ایران و چین 
و سفیر اسبق ایران در چین در گفت وگو با »ایران«:

برنامه ریزی دقیقاً ۶ ســـال قبل به کشور 
مـــا انجام شـــده بـــود. پیشـــنهاد مهم و 
روی میـــز چینی ها در این ســـفر هم این 
بود که مـــا حاضریم کارهـــای اقتصادی 
راهبـــردی با شـــما انجـــام بدهیـــم. آن 
روزهـــا ما مســـت برجام بودیـــم و خیال 
می کردیـــم تـــا ابـــد می توانیـــم بـــا غرب 
کار کنیـــم. در آن ســـفر برخـــورد بســـیار 
نامناســـبی با رئیس جمهور چین شـــد 
وایشـــان پاسخ درســـتی از آقای روحانی 
دریافت نکرد. روحانی دو روز بعد تهران 
را بـــه مقصـــد پاریس تـــرک کرد و ســـفر 
رئیس جمهور چین هم نصفه کاره ماند 
و برگشـــت. جزئیات این ســـفر مهم به 
تاریخ پیوســـته ولی تبعات اقتصادی آن 
هنوز هـــم برای کشـــور ما باقی اســـت.

     شما در برهه های بسیار حساسی،  
هم رئیس کمیسیون امنیت ملی 

مجلس بودید و هم در حوزه ارتباط و 
تعامل مثبت با چین ورود و فعالیت 

جدی داشتید. مشخصاً بخاطر دارید 
در حوزه های اقتصادی مختلف مانند 

راه، انرژی و... چه قراردادهایی با چین 
به دلیل بی توجهی دولت قبل از 

دست رفت؟!
کیفیت حمل و نقل در کشـــور ما بسیار 
ضعیف اســـت. گفته می شـــود در سال 
۱۶ هـــزار کشـــته جـــاده ای داریـــم که از 
همان ضعف جدی در زیرســـاخت های 
آزادراهـــی و ریلـــی نشـــأت می گیـــرد. در 
حـــوزه حمـــل و نقـــل نســـبت بـــه قبل 
از انقـــلاب اســـلامی کار نوینـــی از لحاظ 
فنـــاوری انجـــام نگرفته اســـت. هزاران 
کیلومتـــر راه آهـــن احداث شـــده ولی با 
همان زیرســـاخت های کهنه ســـابق. به 
یاد دارم در ابتـــدای دولت آقای روحانی 
چینی ها پیشـــنهاد جدی برای فاینانس 
و تقویـــت زیرســـاخت های حمل و نقل 
مـــا داشـــتند و می خواســـتند در ازای 
آن از مـــا نفـــت دریافـــت کننـــد. علت 
ناکامی این پـــروژه مهم نیـــز همان نگاه 
غربگرایانه میان مســـئولان بـــود. چون 
همـــان روزها مطلع شـــدیم می خواهند 
همین پروژه را با یک شـــرکت ایتالیایی 
عملیاتـــی کننـــد کـــه هیـــچ وقـــت هم 
نتیجه نداد. شـــرکت های اروپایی هیچ 
گاه حاضـــر به اجرای چنیـــن پروژه هایی 
برای مـــا نمی شـــوند. متروی تهـــران در 
پیـــش از انقـــلاب طراحی فرانســـوی ها 
بود. مثـــل نیـــروگاه اتمی کـــه آلمانی ها 
طراحـــی کـــرده بودنـــد. ولـــی همگی با 
آغـــاز انقلاب اســـلامی کار را رهـــا کردند 
و رفتنـــد. مـــا بایـــد بپذیریم کـــه غرب 
به دلیـــل اختلافات گســـترده بـــا ما که 
مهم ترینـــش قطع رابطه با امریکاســـت 
هیـــچ وقت همـــکاری اقتصـــادی جدی 
با ما نخواهد کرد. بـــه دلیل تأثیرپذیری 
صد درصـــدی این کشـــورهای اروپایی از 
امریـــکا آنها قادر بـــه همکاری با کشـــور 
ما نیســـتند.  فرصت ها گذراســـت و زود 
می گـــذرد. خط آهن سریع الســـیری که 
ما هفت ســـال پیـــش دنبـــال آن بودیم 
امـــروز در عربســـتان توســـط چینی هـــا 
افتتـــاح می شـــود. می بینیـــم کـــه مـــا 
فرصـــت را از دســـت دادیم. امـــروز هم 
دوباره این دســـت و آن دســـت می کنیم 
و اراده قـــوی برای اجـــرای این طرح های 
بـــا ســـرعتی  را نداریـــم. دنیـــا  مهـــم 
باورنکردنـــی بـــه دلایل زیســـت محیطی 
بـــه ســـمت خودروهـــای برقـــی حرکت 

می کنـــد. ولـــی ما هنـــوز هیـــچ کاری در 
این زمینـــه انجام نداده ایـــم و می توانیم 
بســـیاری از این موضوعات مهم را از دل 

تفاهمنامه ۲۵ ســـاله خـــارج کنیم.
حـــوزه انـــرژی هـــم یکـــی از موضوعاتی 
اســـت که در آن بســـیار عقب هســـتیم 
و تـــوان داخلـــی بـــرای ســـرمایه گذاری 
نداریم. مثلاً در میادین مشـــترک گازی 
با کشـــور قطر بســـیار عقب تر از کشـــور 
مذکور هســـتیم. باید بتوانیم ســـرمایه 
و تکنولوژی های لازم را از کشـــوری مانند 
چین جـــذب کنیـــم و بیاوریـــم. ما این 
کار را نمی کنیـــم ولی کشـــور همســـایه 
مـــا همیـــن ســـرمایه گذاری را از طریق 
شـــرکت های چینی انجـــام می  دهد که 
اتفاقـــاً در ابتـــدا برای ســـرمایه گذاری در 
کشـــور مـــا راغب تـــر بودنـــد. هیچکس 
در دنیـــای امـــروز منتظر دیگـــری باقی 
نمی ماند و همه دنبال منافع خودشـــان 
هستند. ما در سوریه و عراق برای حفظ 
تمامیـــت ایـــن دو کشـــور نقش بســـیار 
مهم و بزرگـــی را ایفا کردیـــم. ولی امروز 
دســـت نمی جنبانیم و کشـــورهایی که 
روزی دشـــمن عراق و ســـوریه بودند و به 
داعـــش ســـلاح می فروختنـــد بازارهای 

ســـوریه و عـــراق را گرفته اند.
     فاصله تفاهمنامه ۲5 ساله ایران و 
چین با قراردادهای عینی و قابل اجرا 

چه اندازه زیاد است؟!
ایـــن تفاهمنامه اصـــلاً هنـــوز تبدیل به 
قـــرارداد نشـــده اســـت. تفاهمنامه یک 
نـــوع بسترســـازی اســـت تـــا بـــا تلاش 
مختلـــف  ی  حوزه هـــا ر  د مســـئولان 
قراردادهـــای قابـــل اجرا بیـــرون بیاید. 
در  و  بنشـــینند  مذاکـــره  طرف هـــای 
حوزه هـــای مختلـــف اقتصـــادی مثـــل 
انـــرژی، ریلـــی و... قراردادهای مصداقی 
را از دل تفاهمنامـــه خـــارج کننـــد. در 
این زمینـــه هنـــوز اتفاق قابـــل توجهی 

اســـت. نیفتاده 
     لطفاً راجع به سفر اخیر 

رئیس جمهور چین به عربستان 
نیز برای ما توضیح دهید. البته سفر 

پرحاشیه ای بود. به نظر شما آن طور که 
برخی از جریانات سیاسی خاص عنوان 

می کنند این سفر به معنای عبور چین 
از ایران و اتمام ایران در پروژه چین به 

حساب می آید و چین تصمیم گرفته 
است به جای ایران پروژه خودش را 

با امارات، عربستان و اسرائیل پیش 
ببرد؟! یا فکر می کنید هنوز آن طور که 

باید از ایران ناامید نشده اند؟!
کشـــور چین یک میلیارد و نیم جمعیت 
دارد و حـــزب کمونیســـت حـــزب حاکم 
بـــر این کشـــور اســـت. ایـــن حـــزب ۹۰ 
میلیـــون نفر یعنـــی بیشـــتر از جمعیت 
کشـــور مـــا عضـــو فعـــال دارد. تمـــام 
تصمیمـــات درون ایـــن حـــزب انجـــام 
می گیـــرد. چیـــن کشـــوری نیســـت که 
یـــک سیاســـت راهبـــردی اتخـــاذ کند و 
با یـــک برخورد نامناســـب توســـط یک 
دولت در کشـــوری به کلی آن سیاست را 
کنار بگذارد. ۶ ســـال قبل از همین سفر 
آقای شـــی جیـــن پینگ به عربســـتان، 
ایشـــان بـــه ایـــران ســـفر کـــرد و غیـــر از 
دیدار تاریخـــی خودش با مقـــام معظم 
رهبـــری و حمایـــت ایشـــان از ارتباط با 
چیـــن هیچ دیـــدار یا برخورد مناســـبی 
از بدنه اجرایی کشـــور مشـــاهده نکرد. 
خوب چینی هـــا به این نتیجه رســـیدند 
کـــه باید هـــر طور شـــده سیاســـت های 
خـــود را در منطقـــه پیش ببرنـــد. وقتی 
کـــه هم از منظـــر اقتصاد و هـــم از منظر 
راهبـــردی و منطقـــه ای رقیـــب جـــدی 
امریکا هســـتند نباید دست روی دست 
می گذاشـــتند و منتظـــر ایـــران و اقدام 
جـــدی مـــا می ماندنـــد. از ابتـــدا هـــم 
مشـــخص بـــود کـــه منتظـــر واکنش ما 
نمی ماننـــد و سیاســـت خودشـــان را با 
کشوری مانند عربســـتان جلو می برند.
همان طـــور کـــه عـــرض کـــردم خـــط 
سریع الســـیر مکـــه به مدینه کـــه یکی از 
بهترین خطـــوط راه آهن منطقه اســـت 
توســـط چینی هـــا طراحـــی، تکمیـــل و 
بهره برداری شـــد و یکی دو ســـالی است 
کـــه اســـتفاده می شـــود. با وجـــود همه 

این دســـت اندازها مـــا نمی خواهیم آیه 
یـــأس بخوانیم. اگـــر همین امـــروز هم 
سیاســـت جدید در این خصوص اتخاذ 
شود و تمام حاشـــیه ها را کنار بگذاریم، 
افق هـــای روشـــنی در پیـــش خواهـــد 
بـــود. حتمـــاً در ســـفر آقای شـــی جین 
پینگ به عربســـتان اشـــتباهات زیادی 
صورت گرفت ولـــی ما نبایـــد این اتفاق 
را بهانـــه ای برای قطع هرگونـــه ارتباط با 

چین قـــرار دهیم.
ایـــن یـــک حقیقـــت روشـــن اســـت. ما 
کشـــوری هســـتیم که گزینه های زیادی 
بـــرای ارتباط گســـترده در دنیـــا نداریم. 
تکلیف غرب که مشخص است. تکلیف 
امریکا که از آنها هم مشـــخص تر است. 
امریـــکا به هیچ وجـــه اجـــازه ارتباطـــات 
اقتصـــادی عمیـــق با ایـــران را بـــه غرب 
نمی دهد. ولی چین کشـــوری اســـت که 
ثابت کـــرده زیر بار زور امریـــکا نمی رود. 
مثـــل روس ها کـــه امـــروز مســـتقیماً با 
امریـــکا در حـــال جنگ هســـتند. همه 
می داننـــد ماجـــرای اوکرایـــن تنهـــا یک 
بهانه اســـت و نبـــرد اصلی میـــان ناتو و 
روســـیه در جریان اســـت. چینی ها هم 
بشـــدت در ماجـــرای تایـــوان بـــا امریکا 
درگیـــر شـــده اند و چالش دارنـــد. نکته 
مهـــم این اســـت کـــه چیـــن و روســـیه 
کشـــورهایی هستند که با فشـــار امریکا 
سیاست هایشـــان دســـتخوش تغییـــر 
نمی شـــود و ایـــن کشـــورها گزینه هایی 
هســـتند که مناســـب ســـرمایه گذاری و 
نـــگاه درازمدت برای سیاســـت خارجه و 

اقتصاد کشـــور ما هســـتند.
این ابـــداً به معنای نداشـــتن هیچگونه 
ارتباطـــی بـــا غـــرب نیســـت. مـــا بـــرای 
همیشـــه در کشـــورمان به روی غربی ها 
نیز باز اســـت ولـــی اگر آنهـــا علاقه ای به 
کار اقتصادی در ایران نداشـــته باشـــند، 
مـــا ازشـــان خواهـــش و تمنـــا نخواهیم 
کـــرد. طبیعتـــاً اگر فشـــار امریـــکا نبود، 
کار اقتصـــادی بـــا ایـــران آرزوی بـــزرگ 
کشـــورهای اروپایی به حســـاب می آمد. 
چـــرا کـــه ایـــران یـــک کشـــور تأثیرگذار 
در منطقـــه خـــودش و یک بـــازار مهم، 
بـــزرگ و متنوع اســـت. همچنین دارای 
نعمت هـــای خـــدادادی زیـــادی اســـت 
ولـــی تجربه به همـــه ما ثابت کـــرده  که 
همیشـــه امریکایی ها به غربی ها فشـــار 
می آورنـــد و اجازه فعالیـــت در ایران را به 

آنهـــا نمی دهند.
     تجربه ثابت کرده موضوع احیای 
جاده ابریشم مشخصاً در چند سال 

اخیر برای چینی ها اولویت و اهمیت 
بسیار زیادی پیدا کرده است. ولی ما ۴۰ 
سال در این زمینه فقط صحبت کردیم 

و اقدام جدی اتفاق نیفتاد. می گویند 
تکمیل کریدور شمال به جنوب 

می تواند سالانه ۲5 میلیارد دلار برای 
کشور ما درآمدزایی داشته باشد. اما 

اصلاً اتفاق جدی و مهمی در این زمینه 
از سمت دستگاه های اجرایی مختلف 

مشاهده نشده است.
مدتـــی قبـــل یـــک مطلـــب جالـــب از 
وزیـــر راه و شهرســـازی دولـــت ســـابق 
مشـــاهده کـــردم. ایشـــان می گفت من 
در دوران وزارت از چینی هـــا خواســـتم 
بـــرای تکمیل کریدور یا همـــان کمربند 
جـــاده مســـتقیماً وارد ایران شـــوند و در 
ازبکســـتان هم با آنهـــا مذاکراتی انجام 

دادم.
منطق چیـــن کامـــلاً قابل درک اســـت. 
چـــرا چین بـــه ســـرعت وارد پاکســـتان 
شـــد و چـــرا به دنبـــال تکمیـــل جـــاده 
۸۰۰ کیلومتـــری از شـــین جیانگ چین 
تـــا اســـلام آباد پاکســـتان و بنـــدر گوادر 
دریای عمان اســـت و در این زمینه ده ها 
میلیـــارد دلار ســـرمایه گذاری انجام داده 

اســـت و می دهـــد؟!
جوابـــش کامـــلاً مشـــخص و روشـــن 
است. چون پاکســـتان ۵۰۰ کیلومتر مرز 
مشـــترک بـــا چیـــن دارد. در حالـــی که 
ازبکســـتان و ترکمنســـتان و افغانستان 
کشـــورها و حوزه های  تحـــت نفوذ چین 
نیســـتند و بیشـــتر تحت نفوذ روسیه به 
حســـاب می آینـــد. به همیـــن دلیل هم 
ســـرمایه گذاری مطلق در این کشـــورها 

بـــرای تکمیل کریـــدور و جاده ابریشـــم 
از منظـــر چینی ها اشـــتباه بـــود. اگر در 
آینده بین چین و روســـیه مشکل ایجاد 
می شـــد، این ســـرمایه گذاری عمـــلاً به 
هـــدر می رفـــت. حـــالا کـــه چینی ها به 
بندر گوادر رســـیده اند به طور مســـتقیم 
و صریـــح به مـــا پیام می دهنـــد که ما به 
دنبال ادامـــه دادن این جاده هســـتیم. 
آنها می خواهنـــد و تمایل دارند از طریق 
ســـواحل مکران وارد ایران شـــوند. یک 
راه به ســـمت غرب یعنی عراق، ســـوریه 
و مدیترانـــه جلـــو مـــی رود و یک مســـیر 
هـــم به طـــرف ترکیه مـــی رود. حـــالا به 
نظرتـــان بایـــد بـــه ســـبک دولـــت قبل 
بهانـــه بیاوریـــم و مثـــل وزیـــر راه قبلـــی 
بگوییم چـــرا چینی هـــا از جایـــی که ما 
گفتیم کریدور و کمربند جـــاده را ادامه 
ندادنـــد؟! آخـــر ایـــن چه حرفی اســـت 
کـــه می زدنـــد؟! مگـــر بایـــد چینی ها به 
میل و خواســـته ما و شـــما رفتار کنند؟ 
چینی ها هم مثل ما دنبـــال منافع ملی 
خودشـــان هســـتند و این یـــک موضوع 
طبیعـــی اســـت. حـــالا پاکســـتان را به 
عنوان کشور اول تکمیل کریدور شمال 
به جنـــوب انتخـــاب کردند. امـــا اگر در 
این موضوع اهمال کنیم و پشـــت گوش 
بیندازیـــم حتماً بـــه عنوان کشـــور دوم 
ســـراغ افغانســـتان خواهنـــد رفت. کما 
اینکه امروز هـــم مذاکراتی در این زمینه 
بـــا طالبـــان انجـــام داده اند. ایـــن برای 
کشـــور بزرگ و مهمی مثل ایران بســـیار 
تأســـف آور اســـت. فرصت ها را از دست 
می دهیم و بعد از چند ســـال می گوییم 
ای بابـــا چـــرا چینی ها نیامدنـــد؟ خوب 
مقصـــر چـــه کســـی اســـت؟! در نهایت 
باید گفت متأســـفانه هیچ اقـــدام مؤثر 
و جدی در زمینـــه تکمیل کمربند جاده 
و کریدور و انتقال آن از طریق پاکستان 

به ایران انجام نشـــده اســـت.
     چینی ها امروز مشغول 

فعالیت های اقتصادی مختلف 
هستند و مشابه قرارداد ۲5 ساله که 
با ایران تدوین شد را در کشورهایی 

مثل  عربستان تدوین و حتی اجرا 
نیز کرده اند. پس چرا بلافاصله بعد 

از اینکه برای فعالیت اقتصادی وارد 
کشور ما می شوند، عده ای فضا سازی 

می کنند و با جوسازی های رسانه ای 
می گویند قرار است کشور به چینی ها 

فروخته شود؟!
تولیـــد  وقتـــی می گوییـــم ســـال۱۹۹۰ 
ناخالـــص ملـــی چینی هـــا 4۰۰ میلیـــارد 
دلار بـــوده و امروز بعد از گذشـــت بیش 
از ســـی ســـال این عدد بیش از ۵۰ برابر 
شـــده و به رقم ۲۵ تریلیون رسیده است 
یعنـــی چه؟ در حالی کـــه تولید ناخالص 
امریکا ســـی تریلیون است. این یعنی در 
چند ســـال آینده بـــزودی اقتصاد چین 
امریـــکا را پشت ســـر خواهد گذاشـــت و 

این یـــک حقیقت واضح اســـت.
این درک را حتی کشـــوری مثل امارات 
هم دارد کـــه ذات آن وابســـته به غرب 
اســـت. ولـــی امـــروز صراحتـــاً تصمیم 
گرفتـــه یک ســـوم از ظرفیـــت آموزش 
زبـــان خارجی مـــدارس خـــودش را به 
زبان چینی اختصاص دهد چون کاملاً 
احســـاس می کننـــد در آینـــده یکی از 
زبان های غالب جهـــان چینی خواهد 
بـــود. مـــا بایـــد درک کافـــی از تحولات 
جهانی و منطقه ای داشـــته باشیم لذا 
اقـــدام اخیـــر وزیـــر محترم آمـــوزش و 
پـــرورش در جهت اضافه کـــردن زبان 
چینـــی بـــه زبان هـــای خارجی کـــه در 
مدارس تدریس می شـــوند، یک اقدام 
کاملاً عقلانی و منطقی بـــود. این زبان 
می توانـــد به صـــورت اختیاری توســـط 
مـــدارس و دانش آمـــوزان انتخـــاب و 
تدریس شـــود. ما اگر ایـــن درک و فهم 
را در انتخاب هـــای خودمـــان نداشـــته 
فضاســـازی های  بـــه  تـــن  و  باشـــیم 
رســـانه ای گروه های غرب گـــرا بدهیم 
در آینده دچار خســـران جدی خواهیم 
شـــد. تمام کشـــورهای دنیا بـــه دنبال 
ایجـــاد چنیـــن توازنـــی در ارتباطـــات 
خودشـــان هســـتند و ما نبایـــد از این 

قافله عقـــب بمانیم.

اگرچه تکمیل 
کریدور شمال 

به جنوب 
می تواند سالانه 
۲۵ میلیارد دلار 

برای کشور 
ما درآمدزایی 

داشته باشد
باید گفت اما 

هیچ اقدام 
مؤثر و جدی در 

زمینه تکمیل 
این پروژه ملی 

انجام نشده 
است

25
میلیارد دلار

تولید ناخالص 
ملی چینی ها 

4۰۰ میلیارد دلار 
بوده و امروز 

بعد از گذشت 
بیش از سی 

سال این عدد 
بیش از ۵۰ برابر 

شده و به رقم 
۲۵ تریلیون 
رسیده است

25
تریلیون

 در دولت قبل در تعامل 
با چین غفلت کردیم

  وزیر نفت دولت قبل چینی ها را به صورت کاملاً توهین آمیزی از مجموعه های نفتی 
مانند یادآوران اخراج کرد

  اقدام اخیر وزیر محترم آموزش و پرورش در جهت اضافه کردن زبان چینی به 
زبان های خارجی که در مدارس تدریس می شوند، یک اقدام کاملاً عقلانی و منطقی بود

     به عنوان سؤال اول اگر بخواهید 
اجمالاً به ریشه و دلایل ناهماهنگی 

برخی مسئولان کشور در ارتباط با 
کشورهای شرقی خصوصاً چین اشاره 
کنید کدام نکات را ذکر می کنید؟! چرا 
برخی از مسئولان دولت های مختلف 

هیچ علاقه ای به شکل گیری این 
ارتباطات اقتصادی ندارند؟!

از ابتـــدای پیـــروزی انقلاب تـــا امروز یک 
نـــگاه و گرایش جـــدی میان مســـئولان 
جمهـــوری اســـلامی وجـــود دارد کـــه آن 
هم تمایل شـــدید به غرب اســـت. علت 
وجـــود این گرایش هم چنـــدان پیچیده 
نیست. بســـیاری از مســـئولان کشور ما 
تحصیلکـــرده غرب هســـتند و در امریکا 
یا کشـــورهای اروپایی درس خوانده اند. 
به همیـــن دلیـــل هم بـــه آن سیســـتم 
علاقه منـــد هســـتند. قبـــل از انقـــلاب 
اســـلامی هـــم ایـــران کامـــلاً در اختیـــار 
غرب بود و ســـاختار و زیرســـاخت های 
کشـــور به صورت کامـــلاً غربـــی طراحی 
شـــده اســـت. کشـــورهای غربـــی بـــه 
رهبـــری امریـــکا تحریم هـــای ظالمانه و 
پیچیـــده ای را علیـــه کشـــور مـــا طراحی 
کرده انـــد ولی بـــاز هم برخی مســـئولان 
مـــا بـــا اکـــراه از غـــرب رو برمی گردانند و 
بـــه ظرفیت هـــای اقتصادی موجـــود در 
کشـــورهای شـــرقی مثل روســـیه و چین 
توجـــه می کننـــد. نکته مهـــم دوم عدم 
شـــناخت از کشـــور چین اســـت. چین 
امـــروز از لحاظ توانمندی هـــای علمی و 
فناوری مســـاوی بـــا امریکا، اروپـــا و تمام 
کشـــورهای توســـعه یافته جهان اســـت. 
ولی خیلی از مســـئولان کشـــور ما چنین 
فهـــم و شـــناختی ندارنـــد. هواپیمـــای 
ایرباس یا گوشـــی اپل اگرچه هویتشان 
امریکایی و اروپایی اســـت ولـــی امروز در 
شانگهای و شـــنژن چین تولید می شود 
و کارخانه های بزرگ خودروسازی جهان 
در چیـــن فعالیت می کنند. مـــا با چین 
هیچگونه سوءپیشـــینه تاریخـــی نداریم 
و هرچـــه بـــوده اعم از روابـــط فرهنگی و 
اقتصادی عمیق از طریق جاده ابریشـــم 
بـــوده اســـت. منطـــق حکـــم می کنـــد 
امـــروز هـــم که کشـــور مـــا تحت فشـــار 
اقتصادی قـــرار دارد همین روابط عمیق 
بـــا چیـــن ادامه پیـــدا کنـــد. البتـــه باید 
گفت این نـــگاه عملیاتی و اســـتراتژیک 
میان مســـئولان عالی رتبه نظام خصوصاً 
مقـــام معظم رهبـــری وجـــود دارد. حتی 
اگـــر روزی تمـــام تحریم ها هم برداشـــته 
شـــوند و شـــرکت های اروپایی هم مایل 
باشـــند با ایـــران همـــکاری کننـــد دیگر 
هیچ ســـرمایه ای در اروپا بـــرای همکاری 
اقتصـــادی بـــا کشـــور مـــا وجود نـــدارد. 
فعالیت هـــای زیرســـاختی در حوزه های 
مختلف اقتصـــادی خصوصاً نفـــت و گاز 

نیـــاز به ثـــروت انبوهی دارد کـــه در حال 
حاضر تنها در چین موجود اســـت نه در 

کشـــورهای اروپایی. 
     لطفاً به علت کدورت و ناراحتی 

دولت چین از ایران و قطع ارتباطات 
اقتصادی دو دولت ایران و چین در 

ابتدای دهه نود و دولت آقای روحانی 
اشاره کنید. حتی وزیر سابق امور 

خارجه، آقای ظریف هم بعدها در آن 
گزارش معروف خودشان گفتند: »ما 
به امید آمدن شرکت های اروپایی به 

ایران ، دوستان دوران سختی خودمان 
را رنجاندیم.«

وقتی برجـــام را امضا کردند ظاهراً فضای 
مثبتی در کشـــور ایجاد شـــد و می گفتند 
تحریم ها برداشـــته خواهد شد. خیلی از 
شـــرکت ها مجاز به کار در ایران شدند و 
شـــرکت های نفتی مانند توتال و شـــیل 
هم راهی کشـــور ما شـــدند. بر اســـاس 
همـــان دیدگاهـــی کـــه در ســـؤال قبلی 
عـــرض کـــردم وزیر نفـــت دولـــت قبل 
چینی هـــا را به صـــورت کامـــلاً توهیـــن 
آمیـــزی از مجموعه هـــای نفتـــی ماننـــد 
یادآوران اخـــراج کرد. توهین و بدرفتاری 
بیـــش از ایـــن امکان پذیـــر نبـــود که در 
دولت قبل انجـــام گرفت. ما در مجلس 
اصـــرار زیادی کردیم کـــه ثابت کنیم این 
کار اشـــتباه و خطای اســـتراتژیک است. 
تلاش کردیـــم به دولـــت بگوییـــم برای 
موفقیت اقتصادی باید جا پای محکمی 
گذاشـــت و اگر فردا توتال و شل از ایران 
خارج شـــدند مـــا هـــر دو طـــرف موازنه 

اقتصاد جهـــان را از دســـت داده ایم. 
دقیقاً هم همین اتفـــاق در عرض مدت 
کوتاهی افتاد. ترامـــپ بلافاصله زیر میز 
زد و از برجـــام خارج شـــد. بعد از خروج 
امریـــکا از برجـــام توتال و شـــل و ســـایر 
شـــرکت های اروپایی بدون کوچکترین 
تأملـــی از ایـــران خارج شـــدند. درحالی 
ما این سیاســـت غلـــط را اجرایی کردیم 
کـــه چینی ها قطعـــاً در بســـیاری از موارد 
ماننـــد خطوط راه آهن و مســـائل ریلی از 
اروپایی هـــا جلوتر هســـتند. چهـــل هزار 
کیلومتـــر ریل گذاری قطار پرســـرعت که 
داخـــل خـــود چیـــن وجـــود دارد در دنیا 
بی نظیر اســـت. قطاری با ســـرعت ۳۵۰ 
کیلومتر در چین راه اندازی شـــده است. 
طبیعتاً ما باید در آن برهه حســـاس یک 
انتخاب منطقی ، دائمی و پیوسته انجام 
می دادیـــم. نـــه اینکـــه فقـــط بـــه دنبال 
بـــاز شـــدن درهـــای جدیدی از ســـمت 
اروپـــا باشـــیم و به همـــکاری بـــا چین و 
روســـیه به عنوان یک راه حل حاشیه ای 

و غیراساســـی نگاه کنیم.
همیـــن ســـفر اخیـــر آقـــای شـــی جین 
پینـــگ به عربســـتان که با حاشـــیه های 
منفی نیز همـــراه بود با همیـــن محتوا و 

ما گزینه های 
زیادی برای ارتباط 

گسترده در دنیا 
نداریم. تکلیف 

غرب که مشخص 
است. تکلیف 

امریکا که از آنها 
هم مشخص تر 

است. ولی چین 
کشوری است که 
ثابت کرده زیر بار 

زور امریکا نمی رود

چین گزینه 
اصلی

عکس: ایرنا


